
 

 
 

 
 
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 

 

Martin van Rijn: “Er is groot draagvlak onder professionals” 
 

Op 1 juli, de dag dat de Wet verplichte meldcode van kracht werd, vierde de gemeente 
Rotterdam het vijfjarig bestaan van haar meldcode. Met een minicongres, waar ook 
staatssecretaris Martin van Rijn aanwezig was. Want de landelijke meldcode heeft een 
Rotterdamse geboorte. Een interview over de meldcode met Martin van Rijn. 
 
Waarom is de meldcode wettelijk vastgesteld en is er geen meldplicht? 
“Er is gekozen voor een wettelijke vaststelling omdat het herkennen van en handelen bij 
huiselijk geweld en kindermishandeling tot de professionaliteit behoort van iedereen die in 
zijn werk met slachtoffers in aanraking kan komen. Dat is een brede groep professionals, van 
huisarts, leerkracht, verpleegkundige, begeleider in de kinderopvang tot hulpverlener of 
zelfstandige beroepsbeoefenaar. Er is altijd een afwegingsmoment waarop een professional 
beslist om wel of niet te melden. De 5 stappen van de meldcode zorgen ervoor dat die 
afweging zorgvuldig gebeurt. Door de stappen te volgen, verzamelt een professional alle 
informatie die nodig is om een goede beslissing te nemen. En dat is precies de reden 
waarom er nu een meldcode is en geen meldplicht. Bij een meldplicht loop je het gevaar dat 
– heel zwart-wit gezegd –een professional iets ziet, een melding doet en het verder overlaat 
aan een andere instantie. In het buitenland leidt dit tot een hoog aantal ongegronde 
meldingen. De meldcode stimuleert juist dat professionals gaan nadenken. Ze vermoeden 
iets en gaan dat vermoeden onderzoeken. De meldcode is dus een inhoudelijk instrument. 
Bovendien is uit onderzoeken gebleken dat de meldcode gewoon beter werkt dan een 
meldplicht. Voor geweld gepleegd door professionals komt overigens wel een meldplicht. 
Dat raakt namelijk aan het goed functioneren van een instelling en daarmee aan de kwaliteit 
van de zorg.” 
 
Hoe is de controle op de meldcode geregeld? 
“Het vaststellen van een meldcode en het gebruik daarvan bevorderen is nu een wettelijke 
plicht. De landelijke inspecties oefenen toezicht uit op hun ‘eigen’ sectoren. De gemeenten 
zien toe op organisaties in de maatschappelijke ondersteuning en de kinderopvang. 
Gemeenten hebben daarnaast meer bevoegdheden en taken om een goede impuls te 
geven, zoals voorlichting en advies. En de gemeente Rotterdam geeft bijvoorbeeld geen 
subsidie aan organisaties die geen meldcode hebben. Daarnaast willen we de meldcode in 
opleidingen integreren. De meldcode zou een basiseis van een opleiding moeten zijn.” 



 

 
Wat zijn de consequenties als een organisatie geen meldcode heeft? 
“De inspectie kan overgaan tot handhaving en eventueel een bestuurlijke boete. Gemeenten 
kunnen op grond van de Algemene wet bestuursrecht (Awb) een last onder dwangsom 
opleggen. Maar eerlijk gezegd ben ik er niet zo somber over. De meldcode is immers sterk 
van onderaf gegroeid en niet bedacht door het ministerie. Er is groot draagvlak onder 
professionals. Het is een praktische handreiking, omdat de meldcode helpt om tot handelen 
over te gaan. Ik ben nog geen mensen tegengekomen die niet blij met de meldcode zijn.” 
 
Toch is de meldcode net nog aangepast. Wat zijn de belangrijkste toevoegingen? 
“Ook deze aanpassingen zijn ingegeven door ervaringen van hulpverleners. Zij hebben erom 
gevraagd. Tijdens de behandeling door de Tweede Kamer zijn de aanpassingen als moties 
aangenomen. De belangrijkste toevoeging vind ik de kindcheck. De kindcheck geldt voor alle 
professionals die werken met volwassen cliënten met psychische of verslavingsproblemen. 
Of signalen vertonen van huiselijk geweld. Zij zijn nu ook verplicht naar de thuissituatie te 
kijken. Zijn er kinderen? En zo ja, gaat het goed met deze kinderen? Bij twijfel moeten ze het 
AMK raadplegen. Zo kunnen we onveilige situaties voorkomen.” 
 
Zijn er al resultaten bekend van organisaties die met een meldcode werken? 
“De gemeente Rotterdam boekt mooie resultaten. 85% van de Rotterdamse zorg-, welzijn- 
en onderwijsorganisaties heeft zich aangesloten. Dat betekent dat 540 Rotterdamse 
organisaties al met een meldcode werken. Er zijn 780 aandachtsfunctionarissen. Nog 
belangrijker is het effect van hun werken met de meldcode. Het aantal adviezen van het 
Advies- en Meldpunt Kindermishandeling (AMK) steeg in Rotterdam van 1952 naar 2723. Het 
aantal consulten nam toe van 348 naar 1067. Een ander voorbeeld is het ouderprotocol 
Haaglanden, een vorm van de kindcheck. Haagse ziekenhuizen en het AMK signaleren samen 
risico’s op basis van ouderkenmerken. Na onderzoek bleek 91% van de AMK-meldingen 
terecht. Dat zijn indrukwekkende cijfers.” 
 


